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Do rukou se Vám dostává nové, v pořadí již osmé, vydání magazínu. 
Jako každé číslo je charakteristické svými různorodými články, které tak 
dávají našim redaktorům možnost zabývat se tématy, jež je baví a in-
spirují. Můžeme tak tentokrát nahlédnout do světa architektury, textilu 
i ilustrované knihy.

Studie Terezy Holoubkové přináší zajímavý pohled na  českoslo-
venskou architekturu v Užhorodě. Orientuje se hlavně na část Malého 
Galaga. Jedná se o jedinečnou možnost, jak nahlédnout do dějin česko-
slovenské architektury, o které se běžně nemluví. Článek vznikl díky její 
cestě po Ukrajině, kterou absolvovala uplynulé léto.

Stálí čtenáři byli zvyklí, že jsme v našem magazínu publikovali v sekci 
Rozhovor dva články. V tomto čísle si přečtete jen jeden s brněnskou vý-
tvarnicí Stanislavou Losovou, která se profesionálně věnuje paličkované 
krajce. V rozhovoru nám prozradila, jaké bylo studovat v Leningradě jako 
jediná česká studentka, a také se nám svěřila o své nelehké cestě, aby 
se krajkou uživila.

V sekci Portrét a profil se seznámíte s jedinečnou knihou Světlo a stín, 
která u nás vyšla při příležitosti stého výročí úmrtí Jacka Londona. Kniha 
je výjimečná svými ilustracemi od  argentinského ilustrátora a  grafika 
Fabiana Negrina. Víc se však dočtete v textu, jenž připravila Anna Brzáko-
vá z nakladatelství Dynastie.

Částí Text a obraz nás provede Anna Pospíšilová. Své fotografie krajiny 
v mlze, která ji fascinuje, doplňuje kresbami postaviček a texty na zamy-
šlení.

Tím se dostáváme k poslední části Ad tem, která je věnována textilu 
a  designu. Článek Jany Macháčkové nás provede trienálem textilu – 
Textile Art of Today od jeho vzniku až po současnost. Na závěr Vám před-
stavíme síť obchodů PlaceStore, ve kterých se samy majitelky snaží uká-
zat, že výrobky českých a slovenských řemeslníků mohou být dostupné 
každému, a ne jen vybrané skupině lidí.

Doufám, že Vás toto číslo inspiruje k  vycestování do  zahraničí, ná-
vštěvě výstavy či obchodu s designovými produkty, abyste tak podpořili 
tvořivé lidi, a zároveň si udělali radost sami sobě. Příjemné počtení.

Lenka Peterková
šéfredaktorka
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MALÉ GALAGO: 
ČESKOSLOVENSKÁ ARCHITEKTURA V UŽHORODĚ
Galago je čtvrť vybudovaná na  pravém břehu řeky Uže v  Užhorodě v  dnešní Ukrajině. Nově vzniklá čtvrť mezi 
lety 1919 + 1939 se dělí na Malé Galago – administrativně-obytná část a Velké Galago – převážně obytná část 
směřující na západ směrem od centra. Autorem projektu na výstavbu byl prof. Dr. arch. Adolf Liebscher – profesor 
a budoucí děkan Fakulty architektury a pozemního stavitelství České vysoké školy technické v Brně. Samotné Malé 
Galago je označováno za jednu z nevýznamnějších československých realizací v Užhorodu.

Užhorod je v současné době správním středis-
kem a zároveň největším městem Zakarpatské 
oblasti Ukrajiny, přičemž v meziválečném ob-
dobí (1918 – 1938) spadal do první Českoslo-
venské republiky pod názvem Podkarpatská 
Rus. Rozpadem republiky a územního členění 
celé Evropy po konci 2. světové války se dané 
území odčlenilo od Československa, a tím 
ochladly hospodářské i kulturní vztahy. Odlou-
čení a oslabení vztahů má za následek nedosta-
tek odborného architektonického zpracování 
a studií daného území. Za nejvíce přínosnou 
v tomto ohledu můžeme na území českých 
a slovenských zemí považovat dizertační práci 
Romany Fialové z roku 2015.1

Po příchodu československé vlády prošel Užho-
rod velkou změnou, kdy se z malého provinčního 
městečka stalo moderní regionální centrum Pod-
karpatské Rusi. Galago bývalo bažinatým břehem 
se slepými říčními rameny, jenž se Bulhary vyu-
žíval coby pastviny a zahrady. Právě tato proluka 
v blízkosti historického jádra města byla ideálním 
místem na výstavbu nového administrativního 
centra, kde byly zřízeny všechny složky regionál-
ního aparátu a vznikla zde veškerá potřebná hos-
podářská i správní infrastruktura.

B U D O V Á N Í  M A L É H O  G A L A G A

Ke konci roku 1921 byly vytvořeny a zveřejněny 
technické podmínky pro výstavbu nové čtvrti. 

Obr. 1: Obytný dům v Malém Galagu.
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Přestože v té době neměl Užhorod ještě vypraco-
ván územní plán, rozhodlo se, že vznikne pouze 
plán na jednu část města – Malé Galago, která tak 
mohla být budována ihned.2

Tento urbanistický koncept na novou čtvrť 
[Obr.  2] navrhnul architekt Adolf  Liebscher ml.3 
Čtvrť byla vyprojektována na západ od historic-
kého centra navazujíc na dosavadní zástavbu, 
ve tvaru podkovy, a kopírující siluetu řeky Už. 
Liebscher zdařile zahrnul do daného území ad-
ministrativní budovy, které byly doplněny obyt-
nými bloky, veřejnými budovami jako hotely, 
restaurace, obchody a zábavní zařízení, a zele-
nými plochami určenými pro odpočinek. Téměř 
všichni úředníci a administrativní pracovníci 
měli navrženo bydlení v docházkové vzdálenos-
ti od svých institucí. Plán byl schválen na jaře 
1922 a podílela se na něm řada význačných 
československých architektů – František Krup-
ka, Josef  Gočár, Alois Dryák, František Šrámek, 
Ľudovít Oelschläger, Petr Kropáček, Jindřich 

Obr. 2: Regulační a situační plán Adolfa Liebschera, reprofoto_ http://am.umodernism.com/en/quarter47.

Obr. 3: Nábřeží nezávislosti.
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Freiwald, Jaroslav Böhm, Jan Gillar a Jaroslav 
Fragner.4

První etapou byl regulační plán koryta řeky 
Už a odvodnění mokřad na pravém břehu, 
přičemž zároveň probíhaly kanalizační a vo-
dovodní práce. Komplexní meliorační práce, 
které trvaly až do roku 1936, dosáhly nákladů 
9 milionů korun. Čtvrť bylo třeba zabezpečit 
nákladným břehovým opevněním. Do roku 
1924 byl úsek 700 metrů kolem břehu upraven 
a zpevněn podpůrnými zdmi, jakož i schody 
k vodě.5 Na nábřeží byla českými botanisty 
vysázena lipová alej dlouhá 2,2 km s více než 
300 lípami, která je dodnes považována za nej-
delší v Evropě.

První stavby se začaly objevovat mezi lety 
1923 – 4 a brzy zde vyrostla nová čtvrť s desít-
kami budov, jež je největším architektonickým 
komplexem ve stylu funkcionalistickém a mo-
derně klasicistním. Dodnes se dochovala téměř 
beze změn včetně širokých dlážděných ulic 
s pražskou mozaikou. [Obr.  3] Výstavba admi-

nistrativních budov vyšla stát na 150 milionů 
korun.6

M Ě Š Ť A N S K Á  D Í V Č Í  Š K O L A 
A   P O Š T O V N Í  Ú Ř A D

Čtvrť začíná na Divadelním náměstí, odkud 
vede nábřeží Nezávislosti (dříve Roškovyčo-
vo) [Obr.  4a,b] a hned na jeho počátku je prv-
ní čtyřpodlažní budova ve stylu moderního 
klasicismu s vyvýšenou střední částí, již zdobí 
ze stran špičaté věžičky. Jedná se o bývalou 
měšťanskou dívčí školu (1911 – 12), kde v obdo-
bí První republiky sídlila Civilní správa Pod-
karpatské Rusi. Dnes se zde nachází jazykové 
gymnázium. Za pár metrů směrem na západ 
po nábřeží se dostaneme k volnému prostran-
ství vedoucímu k Poštovnímu náměstí.

Právě zde se nalézá snad nejslavnější funk-
cionalistická stavba bývalého Poštovního a te-
legrafního úřadu. [Obr. 5] Architektem byl Josef  
Gočár7 a stavba probíhala v letech 1928 – 30. 

Obr. 4a: zachovalá československá dlažba pražského typu (1). Obr. 4b: zachovalá československá dlažba pražského typu (3).
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Gočár využil tvaru parcely, 
a vytvořil tak budovu na seg-
mentovaném půdorysu, jejíž 
konvexní fasáda měla pře-
výšenou střední část, kterou 
doplňovala dvě nižší křídla. 
Hlavní vchod se nachází v za-
oblené rohové části, doplněn 
pro zvýraznění markýzou. 

Průčelí je architektonicky čisté 
bez dalších zbytečných prvků. 
Jedinou dekoraci tvoří dva reli-
éfy na atice s motivem ležících 
postav chlapce a dívky. Hlavní 
střední část budovy má tři řady 
pásových oken, které v pravi-
delných intervalech oddělují 
meziokenní pilíře. Ve střední 

ose nahoře byl umístěn česko-
slovenský státní znak, po němž 
jsou na fasádě dodnes patr-
né stopy. Boční křídla zdobí 
čtvercová okna také ve třech 
řadách. V přízemí se nachá-
zela velká hala s přepážkami, 
v suterénu trezory a v patrech 
kanceláře úředníků.8 

P U Š K I N O V O 
N Á M Ě S T Í

Navrátivší se zpět na nábřeží 
pokračujeme kolem řeky Už 
dále na západ. Míjíme při tom 
řadu obytných budov ve stylu 
funkcionalismu a moderního 
klasicismu až se po krátké chvíli 
ocitneme na Puškinově náměs-
tí. Střed náměstí je okrášlen 
básníkovou bustou, která na-
hradila dříve zde umístěný po-
mník zakladatele českého soko-
la Miroslava Tyrše, odhalený 
v roce 1932. Náměstí je ze tří 

Obr. 5: Poštovní úřad.

Obr. 7: budova bývalé pobočky Národní banky.

Obr. 6: Puškinovo náměstí, budova bývalého 
finančního ředitelství a busta Puškina.
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stran lemováno budovami, na východě originál-
ním domem se zaoblenými balkony, na severu 
budovou bývalého finančního ředitelství, na níž 
byla v roce 2003 díky Ministerstvu obrany ČR, 
Československé obci legionářské a užhorodské 
radnici odhalena pamětní deska připomínající 
dobrovolníky, jež se účastnili bojů za osvobození 
Československa ve 2. světové válce.9 [Obr. 6]

V neposlední řadě náměstí ze západní strany 
obklopuje budova bývalé pobočky Národní ban-
ky [Obr. 7], která dodnes slouží svému účelu, jelikož 
zde sídlí vedení Národní banky Ukrajiny v Zakar-
patské oblasti. Budovu v letech 1932 – 3 navrhl 
František Šrámek10. Stavbu provedla firma Havlík 
& Říčař.11 Třípatrová neoklasicistní budova s že-
lezobetonovou nosnou konstrukcí má protube-
rantní fasádu a portál napodobující zjednodušený 
klasicistní řád. Portál i podezdívka jsou lemovány 
slovenským ryolitem, zatímco k výzdobě vestibulu 
a schodů byl použit mramor. Nad portálem spat-
řujeme čtyři sochy alegorických žen.12

R A F A N D A

Hned vedle budovy bývalé pobočky Národní ban-
ky je ze západu připojen blok dvoupatrových lu-

xusních domů na nábřeží, kterému se říká Rafan-
da. [Obr. 8a,b] Budovy byly postaveny v roce 1923, 
architekta bohužel neznáme. Víme však, že to 
byl vojenský bytový dům a také jedním z prvních 
domů na území Malého Galaga. Rondokubis-
tický styl z budovy přímo čiší. Zaoblená rohová 
část s bohatým rondokubistickým dekorem a půl-
kruhovými balkony přechází do mezzaninu a je 
ukončena pedantem s půlkruhovými prvky. Roz-
sahy čtyř polosloupů jsou rytmizovány v každém 
patře zaobleného rohu. Budova je dělena široký-
mi lizény, které jsou občas podtrženy rozšířenými 
polokruhovými prvky. Všechny tři fasády mají 
od druhého podlaží výrazná orielová okna. Pou-
ze ta arkýřová okna spojená s balkony v budově 
č. 17 mají jinou formu. Narozdíl od ostatních půl-
kruhových arkýřů jsou čtvercového tvaru. Funkč-
ní i dekorativní prvky budovy zvýrazňuje ele-
gantní červená, šedá a bílá barva fasády. Dvojitá 
střecha je od fasády dělena masivní římsou.13

M A S A R Y K O V A  J U B I L E J N Í  Š K O L A

Přes ulici naproti potkáme budovu bývalé jubilej-
ní Masarykovy školy, kde dnes sídlí základní škola 
č. 3. Budovu navrhnul Petr Kropáček14 a v roce 
1932 byla postavena firmou ing. A. Rozhon, 

Obr. 8a: Rafanda – obytný dům, portál. Obr. 8b: Rafanda – obytný dům.
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Užhorod. Stavba byla započata 
v roce 1930, kdy bylo dokonče-
no základní torzo se střechou. 
Rozpočet činil 2 850 000 korun, 
přičemž bylo v budově umís-
těno 12 učeben pro 13 tříd. 
Jelikož populace Užhorodu 
markantně rostla, v době do-
končení již škola neposkyto-
vala dostatek prostor a dalších 
14 tříd muselo být rozprostře-
no po celém městě. Třípatrová 
budova byla navržena ve funk-
cionalistickém stylu, přičemž 
půdorys zaujímá tvar písmene 
L. Rytmus striktně funkčních 
pravoúhlých okenních otvorů 
na přední fasádě je oživen pou-
ze velkou verandou v přízemí. 
Budova je zakončena vysokou 
dvojitou střechou.15 Na fasádě 
nad vchodem je umístěna plas-
tika znázorňující různé druhy 
oborů zaměstnání, v nichž 
se žáci mohou vzdělávat. Mů-
žeme rozpoznat znázorněné 
alegorie fyziky, chemie, země-
dělství, stavitelství a vojenství. 
[Obr. 9]

Z E M S K É  Č E T N I C K É 
V E L I T E L S T V Í

Pokračujeme-li směrem po ná-
břeží, další budovou je býva-
lé Zemské četnické velitelství 
[Obr. 10], kde dnes sídlí Lékařská 
fakulta Užhorodské národní uni-
verzity, nacházející se na začátků 
Národního náměstí. Monumen-
tální rohová třípodlažní budova 
s tradiční dvojitou střechou byla 
navržena na půdorysu písmene 
L v letech 1927 – 9. Budova má 
asymetrický portál, nad nímž 
jsou umístěny dva stožáry a dva 
stěží viditelné balkony. Další 
nenápadný balkon se nachází 
na severní fasádě u nároží. Příze-
mí budovy je zdobeno dynamic-
kými slepými spoji provedenými 
v umělém kameni s řezy formou 
pasparty. Přízemí je odděleno 
od horního patra širokým vly-
sem. Účelnou a funkční povahu 
podporuje čistá forma fasády 
a tmavě šedá barevnost omítky 
se slídovými prvky. Interiér má 
čisté monumentální prvky s hy-

perbolizovaným masivním kom-
plexem schodišť se sloupy.16

Před budovou byla v prosin-
ci 201817 nainstalována nová 
socha s názvem „Svíce vzpo-
mínek“ [Obr.  11] připomínající 
oběti ukrajinského hladomoru 
v letech 1932 – 3 organizovaného 
sovětskou komunistickou stra-
nou a státem.18 Tato socha však 
vyvolala řadu vášnivých diskuzí 
i nevole, nejen vzhledem k jejímu 
umístění, ale i uměleckému pro-
vedení.19

V E L K É  G A L A G O

Podél dalšího bloku obyt-
ných budov se dostaneme 
až na okraj Malého Galaga 
u bývalého Masarykova mostu 
(dnes Dopravní most), vybu-
dovaného v letech 1935 – 6. 
Most spojoval Malé Galago 
s další nově budovanou čtvr-
tí Svépomoc na levém břehu 

Obr. 9: Reliéf na Masarykově jubilejní škole. Obr. 10: Budova bývalého Zem-
ského četnického ředitelství.
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Uže a odváděl provoz z historického centra. 
Pod mostem na západní hranici Malého Galaga 
nalezneme park, od nějž začíná území Velkého 
Galaga. Tato část čtvrti zastávala obytnou funkci 
a nacházely se v ní rodinné domy a budovy Ke-
ramosu, což byla továrna na hlinité, šamotové, 
cementové a železobetonové výrobky všeho dru-
hu.20 Výstavba se uskutečnila v roce 1929 díky 
firmě Havlík & Říčař. Hlavními produkty továr-
ny byly cihly a další stavební prvky využívané 
ke stavbě Malého Galaga, čili dopravní náklady 
byly minimální. I tuto část navrhnul Adolf  Lieb-
scher. Pozemek celé oblasti rozdělil na jednotli-
vé bloky, které byly rozčleněny na parcely pro 
rodinné domy. Oblastí Velkého Galaga se zabý-
vala především Fialová ve své dizertační práci, 
přičemž se jí povedlo najít v archivech i plány 
jednotlivých domů.21

S O C H A  T.  G .  M A S A R Y K A

V parku na konci Malého Galaga jsou umís-
těny dvě busty. Jedna patří Milanu Rastislavu 
Štefánikovi a druhá Tomáši Garrigue Masa-
rykovi. Busta TGM byla vytvořena pražským 
akademickým sochařem Josefem Vajcem22. Její 
slavnostní odhalení se konalo 28. 3. 2002 a zú-
častnili se ho mimo vedení města i diplomaté 
z ČR, Slovenska a Společnosti přátel Podkar-
patské Rusi.

Socha TGM v Užhorodě stávala již dříve a má 
dlouhou avšak nešťastnou historii. V době Česko-
slovenska se památník TGM nacházel na dnešním 
Petöfiho náměstí na levém břehu Uže, přičemž 
se tehdy náměstí jmenovalo Masarykovo. Stávala 
zde socha v životní velikosti vytvořená sochařkou 
Olenou Mondyčovovou z Podkarpatské Rusi. Do-
konce kvůli ní přijela do Lán a několik dní po-
bývala u prezidenta na návštěvě. Bronzová socha 
byla vysoká 3,2 metrů a stála na mramorovém 
podstavci. Slavnostní odhalení se konalo v rámci 
oslav 10. výročí vzniku Československé repub-
liky 28. 10. 1928. Posléze však Hortyho vláda23 
sochu demontovala a poslala do českých zemí. 
Nejprve započala cesta sochy v Michalovcích, 
poté byla v Bratislavě, v roce 1945 ji nacisté po-
slali po Dunaji do Pasova. Po osvobození Pasova 
byla socha Američany poslána zpět do Bratislavy. 

Obr. 11: Pomník Svíce vzpomínek na Národním náměstí.
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Tehdy se obyvatelé moravských 
Hranic dohodli se slovenskou 
stranou, že si sochu převezmou, 
jelikož během okupace o svou 
sochu TGM přišli. Památník 
byl tak znova odhalen v Hrani-
cích roku 1946. Režim jí nepřál 
a komunisté ji brzy strhli. Oby-
vatelé Hranic však stihli sochu 
ukrýt v písku, odkud ji v roce 
1968 vytáhli a znova nainsta-
lovali. Po dalším převratu ji 
KSČM na počátku 70. let zno-
va strhla a tentokrát ji nechala 
roztavit v prostějovské továrně, 
kde nepříznivý osud bronzové-
ho TGM končí.

V Užhorodě na tehdejším 
Masarykově náměstí byla na-
instalována socha Stalina, kte-
rý byl v době chrušcovovského 
tání24 demontován a v roce 
1990 jej nahradil pomník re-
volucionářskému básníku Sán-
doru Petöfimu, po němž bylo 
následně náměstí přejmeno-
váno.25

B U D O V A  Z E M S K É H O 
Ú Ř A D U

Z parku se vydáme směrem 
na sever kolem budovy Lékárny, 
budovy dnes sídlícího Oddělení 
statistiky Zakarpatské oblasti 
a budovy dnešního Rektorátu 
Užhorodské národní univerzity 
okolo parku Malyho Halahova, 
až dojdeme k Národnímu ná-
městí s jeho hlavní dominantou 
– budovou bývalého Zemského 
úřadu. [Obr. 12a,b,c] Budovu pro-
jektoval v letech 1932 – 6 Fran-
tišek Krupka26. Šestipodlažní 
vládní železobetonová budova 
byla umístěna do středu čtvrti 
Malého Galaga. Hlavním do-
davatelem byla pražská akcio-
vá společnost LANNA, která 
prováděla kamenické, tesařské 
a obkladačské práce. U této 
budovy známe téměř každého 
dodavatele, který se na ní po-
dílel, přičemž na její výstavbu 
celkově padlo 24 milionů korun. 
Stavba měla pojmout všech-

ny regionální vládní struktury 
Podkarpatské Rusi. Původní 
Krupkovy kresby zachytily bu-
dovu s výrazně tradičními rysy, 
avšak později byl projekt pozmě-
něn a použit funkčnější přístup, 
čímž se upustilo od kamenného 
obložení hlavní fasády a verzi 
s heraldickým sochařským sou-
borem. Moderní klasicistní styl 
stavby se vyznačuje používáním 
jednoduchého systému dlouhé 
řady oken, světlou fasádou, pří-
tomností portiku se sloupy ko-
lonády, entablaturou a přísným 
vertikálním dělením objemu li-
zény. Dekorativní části na obou 
stranách vchodu jsou interpre-
tací klasických soch umisťova-
ných u portálů. Budova byla vy-
bavena výtahem nepřetržitého 
pohybu – tzv. páternoster, jež je 
jediný na území celé Ukrajiny 
a dodnes plně funkční. Vnitřní 
atrium má výšku dvou podlaží 
a je zakončeno skleněným stro-
pem, který umožňuje přirozeně 
osvětlovat celý prostor.27

Obr. 12a: Budova bývalého 
Zemského úřadu.

Obr. 12b: Portál budovy bývalého 
Zemského úřadu.

Obr. 12c: Západní fasáda budovy bývalého 
Zemského úřadu-
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K R A J S K Ý  S O U D 
P O D K A R PAT S K É 
R U S I

Průčelí budovy bývalého zem-
ského úřadu vedlo na zelený 
trávník s řadami keřů a zůstal 
beze změn až do roku 2013, 
kdy byl přestaven dle současné-
ho moderního vkusu náměstí, 
a to i přes značné protesty od-
borníků a veřejnosti. Na vý-
chodní straně náměstí najdeme 
třípodlažní budovu bývalého 
krajského soudu Podkarpatské 
Rusi. Stavba je návrhem Adolfa 
Liebschera z roku 1929, staveb-
ní práce byly ukončeny v roce 
1933. Portál ze Spišského tra-

vertinu je zdoben alegorickými 
sochami muže a ženy. Symetrie 
vstupního prostoru je podpo-
řena systémem ozdobných pri-
zmatických skleněných oken. 
Široké schody jsou dekorová-
ny pomocí umělého kamene 
a v chodbách jsou zachovány 
autentické keramické dlaždice 
společnosti Rako.28 Budova byla 
navržena tak, aby měla průchod 
do vězení vnitřním nádvořím. 
Prostor věznice slouží ke svému 
účelu dodnes.

Procházíme-li se čtvrtí Malé-
ho Galaga severním koridorem 
nazpět na východ, míjíme pře-
devším řadu obytných budov 

a napojujeme se na hlavní třídu 
Malého Galaga – Dovženkovu 
ulici (původně Rozsypalovy). 
[Obr.  1] V ulici stojí převáž-
ně bloky několikapodlažních 
obytných budov ve funkciona-
listickém a kubistickém slohu. 
[Obr. 13] Tímto se s Malým Gal-
agem loučíme.

M A L Á  P R A H A

Poté, co jsme se seznámili se čtvr-
tí Malé Galago, zmínili se stručně 
o Velkém Galagu, by naše pro-
hlídka československých budov 
ve stylu funkcionalismu, mo-
derního klasicismu a kubismu 
nebyla kompletní, kdybychom 
opomněli obytnou čtvrť Malá 
Praha nacházející se severový-
chodně od Malého Galaga. Malá 
Praha vznikla ještě před budová-
ním Galaga, jelikož hned v roce 
1919 do Užhorodu přišli první 
českoslovenští úředníci, které ne-
bylo kde ubytovat. Bydlení bylo 
velice akutní, úředníci přespávali 
buď ve starých kancelářích, nebo 
na nemocničních odděleních. Na 
počátku 20. let byl koupen poze-
mek v oblasti Kadubets od státní 
správy lesů a v roce 1921 byla 
zahájena výstavba první bytové 
kolonie s využitím principů za-
hradního města.

Vzhledem k naléhavosti situace 
bylo postaveno nejprve 24 samo-
statných dvoupokojových dřevě-
ných domů, později místní sta-
vitel Ernö Kavasch postavil šest 
vícepodlažních dřevěných domů. 
Dnes je nejlépe oblast zachována 
především na ulici Viniční. Jedná 
se o strmou klikatou ulici pokry-
tou prvorepublikovou dlažbou. 
Najdeme zde vily klasického čes-
kého typu ve funkcionalistickém 

Obr. 13: obytný dům na Dovženkově ulici.
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slohu. Většina vil je nezasažena 
rekonstrukcemi, a díky tomu 
dochována v původním stavu 
se všemi detaily, jako jsou držá-
ky na vlajky, ploty či vodní hyd-
ranty.29 [Obr. 15] Později byla tato 

čtvrť rodinných domů pojme-
nována jako Malá Praha, jeli-
kož se zde skutečně cítíte jako 
v pražských Dejvicích na Hans-
paulce v době První republiky.30 
[Obr. 14]

Text připravila: Tereza 
Holoubková

historička umění a produkční galerie
fotografie: soukromý archiv autorky

Obr. 15: Viniční ulice, čtvrť Malá Praha (1). Obr. 15: Viniční ulice, čtvrť Malá Praha (1).

Obr. 14: Rodinné vily ve Vinič-
ní ulici, Malá Praha (3).

Obr. 14: Rodinné vily ve Vinič-
ní ulici, Malá Praha (1).

Obr. 14: Rodinné vily ve Vinič-
ní ulici, Malá Praha (2).
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STANISLAVA LOSOVÁ:
TVORÍM S LÁSKOU
Paličkovaná čipka je stará remeselná technika, ktorá sa v 20. storočí dostala skoro do zabudnutia, nebyť niekoľkých 
umelkýň v Česku a na Slovensku, ktoré sa rozhodli dať jej nové využitie. Medzi tieto výtvarníčky patrí aj Stanislava 
Losová, ktorá ma privítala vo svojom brnenskom byte, kde vznikol tento prijemný rozhovor. Výtvarníčku som obja-
vila vďaka výstave Můj svět z nití, ktorá sa konala v Múzeu krajky vo Vamberku 1. 5. – 1. 9. 2019.

Ako ste sa dostala k textilnej tvorbe, 
hlavne k čipke?

Ako malá. Mama na nás šila, plietla a háčkovala. 
Babička cez leto robila v záhrade a počas zimy pa-
ličkovala. Pochádzam z Kostelca nad Orlicí, čo je 
Vamberecko. Tam bola čipka rozšírená. Tak som 
to odkukala. Ešte som nechodila ani do školy a už 
som šila.

Po absolvovaní gymnázia ste išla študo-
vať Vysokú školu umelecko-priemyselnú 
do vtedajšieho Leningradu (dnešný Petro-
hrad). Ako ste sa tam dostala?

Vtedy bolo umeleckých škôl málo a dostať sa nie-
kam bol problém. Síce som pracovala s textilom, 
ale kresliť som nevedela. Nemala som moc veľkú 
šancu sa tam dostať. Chcela som ísť na nejakú 
strednú umeleckú školu, ale vtedy tam išli dvaja 
z kraja. Doma mi to vyhovorili, že nie je žiadna 
šanca. Gymnázium bolo v meste a tak nebolo 
čo riešiť. Mala som ešte rada matematiku a jaz-
dila som na matematické tábory. Uvažovala som 
o tom, že pôjdem študovať matematiku a fyziku. 
Počas gymnázia som bola na brigáde u mamy 
v kancelárii. Kancelárska práca sa mi páčila. 
Premýšľala som, že už ďalej študovať nepôjdem 
a budem pracovať v nejakej kancelárií a po ve-
čeroch si budem robiť prácu, ktorú mám rada. 
V tretej triede prišiel do triedy obežník, kde mi-
nisterstvo školstva informovalo, aké sú možnosti 
štúdia v zahraničí. Profesor to čítal, ale moc som 
nevnímala, pretože som vedela, že už nechcem ísť 

ďalej študovať. Ale keď som počula užité umenie, 
Sovietsky Zväz, vôbec som nepremýšľala nad tým 
či na to mám alebo nemám. Doma si tiež mysleli, 
že sa tam nedostanem, takže mi povedali nech si 
dám prihlášku. Nakoniec to vyšlo a dostala som 
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sa tam. Leningradská škola vtedy spolupracova-
la s pražskou. Roky udržiavali kontakty. Študen-
ti jazdili na výmenu na letné prázdniny z Ruska 
do Čiech a naopak. Celkovo tam bolo veľmi málo 
cudzincov. Na výtvarnej akadémii ich bolo viac 
na rôznych oboroch, ale tu na užitom umení som 
bola iba ja jediná.

Aké bolo študovať v Rusku?

Bolo to náročnejšie než u nás. V tom čase sme 
chodili do školy aj v sobotu, čo sa tu už necho-
dilo. V iných školách sa učili do druhej, maxi-
málne do tretej. My sme boli do štvrtej až šies-
tej. Mali sme štvorhodinové cykly kresby, maľby 
a kompozície. Bolo to veľa práce, ale vedela som, 
že som dostala šancu a keby som utiekla tak už 
žiadnu ďalšiu nedostanem. Tak som sa snažila. 
Okrem toho sme mali ručné tkanie a ručnú maľ-
bu na hodváb, učili sme sa tkať na stave. Bol tam 
aj žakárový stav. Na diplomovú prácu som mala 
tému dekoračný bytový textil. Robila som dve lát-

ky na žakárovom stave a všetko som si sama roz-
kresľovala. Tiež tam bola filmtlač. Úlohou bolo 
spraviť päť návrhov a zvykom bývalo, že jeden 
až dva boli v materiály, ja som mala štyri.

Ktorá technika vás zaujala najviac?

Najzaujímavejšia bola práve maľba na hodváb, 
pretože v tom období ho tu robilo iba veľmi málo 
žien. Boli tri pani Knobochová, Rosseová a Han-
zelová. Dve robia dodnes a jedna sa stratila. V sú-
časnosti to robí oveľa viac ľudí. Je to aj tým, že sú 
dostupné zažehľovacie farby, čo je ľudová tech-
nika. Ja pracujem s farbou, ktorá sa fixuje parou 
a sama si tie roztoky pripravujem.

Aké to bolo po návrate zo školy? Boli ste 
tam 6 rokov?

Nakoniec som si tam veľmi zvykla. bola som 
sama Češka, tak som bola hodená do vody. No 
nakoniec nás tam bolo päť. V prvom ročníku 
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som sa so žiadnymi Čechmi 
nestretávala. O pár som vede-
la, ale nebol na to čas, po škole 
som išla rovno domov. Vždy 
sme mali ešte nejaké zadanie 
na kompozíciu alebo kres-
bu. Bola som rada, že som to 
stihla. Musela som naozaj veľa 
pracovať. Od druhého ročníka 
som začala tancovať vo fol-
klórnom súbore, tak som mala 
kontakt s tými ostatnými. Kon-
takty so spolužiakmi som mala 
veľmi dobré. Mala som šťastie 
na dobrých ľudí. Boli tam neja-
ký iný ako u nás. U nás sa vte-
dy ľudia mali lepšie, materiálne 
tam neboli na tom tak dobre. 
Vždy keď som niekam prišla 
tak to boli otvorené náruče, 
plné stoly, tá vrelosť, ktorá tam 
bola, mi chýbá.

Po škole, keď ste sa vrá-
tili, pracovali ste v obore, 
ktorý ste vyštudovala?

Tým, že som mala tento dip-
lom, mohla som pracovať 
na voľnej nohe. Vtedy existo-
val Zväz výtvarných umelcov 
a fond. Do fondu ma vzali. 
Pracovala som a predávala 
v Díle a občas som mala ne-
jaké výstavy. Tým, že moji 
rodičia už boli starý a bolo 
mi jasné, že ma nemôžu ži-
viť, tak som bola zamestnaná 
vo Vambereckej krajke, ako 
návrhárka, asi 6 rokov. Opäť 
som tam mala šťastie na dobrý 
kolektív. Mala som to rozdele-
né, že iný typ čipiek som robi-
la pre družstvo a iný typ som 
robila po večeroch a dávala 
do Díla.

Ako sa líšili čipky, ktoré 
ste tvorili pre Vambereckú 
kraju a pre Dílo?

Pre Vambereckú krajku museli 
byť ľúbivejšie, pretože sa robili 
vo viacerých kusoch a museli 
sa páčiť ľuďom. Naopak pre 
Dílo sa jednalo o jeden kus, 
tak to som ich robila viac vý-
tvarné.

Počas celej Vašej tvorby 
sa venujete iba čipke?

Aj maľbe na hodváb, to sú 
moje dve základné techniky, 
ktoré používam. Sem tam ple-
tiem a háčkujem, ale to nie 
je na ten predaj. Iba občas 
sa niečo podarí. Teraz v po-
sledných rokoch, tiež navlie-
kam korále. Mala som starú 
zásobu, tak som si povedala, 
že to spracujem. Predsa to ne-
budem vyhadzovať. A ono sa 

to páčilo a tak som postupne 
dokupovala.

Čím sa inšpirujete pri pa-
ličkovaní?

To je ťažko povedať. Asi naj-
viac v prírode, ale všetko veľmi 
zjednodušujem.

Dosť si zakladáte na jed-
noduchosti.

To je práve ten princíp. Pre 
Vambereckú krajku to bolo 
dosť ornamentálne a sama pre 
seba robím skôr jednoduchšie 
veci. Iba taký náznak. Samú 
ma prekvapilo, aké vyžarovali 
teplo a kľud, keď viseli na stene. 
Aj keď to boli také jednoduché 
veci. Robím to s láskou.
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Vychádzam tiež z materiálu. 
Veľa používam ľan. Niekoľko 
rokov dozadu som začala po-
užívať žinilku, ktorú pridávam 
do šatov alebo závesov. Práve 
tie retiazky, keď je tam jeden 
pár žinilky a jeden pár ľanu, dr-
žia, ale zároveň sú také mäkké. 
Má to zvláštny charakter. Rada 
miešam rôzne materiály a far-
by. Potom je to také bohatšie. 
Čokoľvek som schopná oželieť, 
ale materiál nie.

Vždy ste pracovali s fa-
rebnými niťami?

Pamätám si keď u nás vyšla 
kniha Slovenská ľudová čipka 
od Veroniky Géciovej, tak ma 
absolútne uchvátila. Dovtedy 
som robila iba obyčajné biele, 
režné čipky. Ale vtedy som za-
čala robiť farebné. Česká čipka 
nebola tak farebná.

Čo vás podnietilo k tomu, 
aby ste začala robiť šaty?

Pretože som hľadala uplat-
nenie. Dlho som bola doma 
na materskej dovolenke, preto-
že manžel mal náročné povola-
nie a babičky neboli k dispozí-
cii. Nemala som na to čas. Deti 
som mala síce neskoro, ale 
vždy som ich veľmi chcela. Ta-
kže som to povesila na klinec 
a až neskôr sa k tomu vrátila. 
Chýbalo mi to, ale občas som si 
našla čas. A potom, keď už boli 
veľké, začala som sa znova sna-
žiť trocha pracovať. Návrat ne-
bol jednoduchý. Hlava si niečo 
predstaví, vie čo by chcela, ale 
nevie to nakresliť, alebo spra-
viť. To čo z toho vide nezodpo-
vedá predstave. Dnes je úplne 
iná doba. Spôsob ako si vtedy 
zarobiť bolo robiť odevy. Naj-
skôr som maľovala šály a šatky. 
Keď som predala pár kusov 
tak to stačilo, ale na uživenie 
to nebolo. Tak som začala šiť 
šaty, aj keď veľmi jednoduché. 
Dôležitý je tam ten vzor. Sú to 
asi tri roky, čo som tam začala 
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pridávať čipku, ktorú prišívam 
na stroji. Tým že to dávam 
na hodváb tak sa to čiastočne 
trocha pokrčí, hodváb načač-
kám a získa patinu. Nie je to 
pre precízne čipkárky, ale je to 
pre ženy, ktoré si dnes kúpia 
šaty s paličkovanou čipkou. 
Tým, že údržba je jednoduchá, 
tak sú ochotné si to kúpiť. Ale 
keď sa to kedysi našívalo opatr-
ne očko po očku a muselo sa to 
dávať do čistiarne, tak by si to 
nikto nekúpil. Nie je to na ten 
rýchli život. A je o to záujem. 
Navyše od roku 1990 spolu-
pracujem s významnou českou 
módnou návrhárkou Helenou 
Fejkovou

Kde najčastejšie tvoríte?

V Brne som mala veľa ateliérov. 
Pretože na maľbu na hodváb 
treba veľa miesta. Keď mám 
hodváb natiahnutý na rámoch 
230 × 90 cm a nehovoriac 
o tom, že tie farby všade prs-
kajú. Pri deťoch som si vždy 
prenajala nejaký ateliér a za-
čala som spracovať. V Brne 

je Galéria z ruky, cez leto som 
tam predávala, ale keď som 
chcela nejaký väčší odbyt tak 
tu na to nikde nepočuli. A po-
tom som zistila, že na nájom 
nemám. Teraz maľujem už iba 
v Kostelci nad Orlicí v rodičov-
skom dome. Začal byť záujem 
o šaty. Ale nie je to vo veľkom. 
Je to veľmi náročné. Ta techno-
lógia, šitie, to sú hodiny práce. 
Nie som schopná toho urobiť 
veľa.

Máte pocit, že sa zmenilo 
vnímanie ľudí voči čipke?

Ono je to skôr miesto od mies-
ta. Na Vamberecku všetci vede-
li čo je čipka. V Brne netušia čo 
to je. Iba málo kto. Ale myslím, 
že to sa nemení časom, ale skôr 
miestom. Ale je pravda, že te-
raz sa rozvíjajú kurzy a ľudia 
k tomu majú iný vzťah.

Text připravila: Lenka Peterková
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FABIAN NEGRIN:
ILUSTRACE KNIHY SVĚTLO A STÍN
Kniha „Světlo a stín“ vyšla v českém překladu k příležitosti 100. výročí úmrtí Jacka Londona, 22. listopadu 2016 v ro-
dinném nakladatelství Dynastie. Psychologické drama z pera Jacka Londona Vás překvapí netradičním grafickým 
zpracováním argentinského ilustrátora Fabiana Negrina, který využívá celou řadu technik k zachycení toho nej-
lepšího z Londonova dramatického příběhu. Vychutnejte si každý styl a techniku, jež Negrin používá k umocnění 
Londonova dramatu.

Jack London, námořník, zlatokop, člen po-
břežní pirátské hlídky, pirátský lovec ústřic, ale 
hlavně významný a nadčasový americký spiso-
vatel, se proslavil především knihami z prostředí 
amerického západu, jakými jsou klasiky jako Vo-
lání divočiny, Bílý tesák a jiné dobrodružné romá-
ny z Aljašky. Známý je též pro své dobrodružné 
a filosoficko-vědeckofantastické romány, jako je 
Tulák po hvězdách, jež jako monodrama můžete 
shlédnout i v Divadle U stolu v Brně, kde hlavní 

roli Darella Standinga ztvárnil nepřekonatelný 
herec Alfred Strejček, doprovázen koncertní ky-
tarou Štěpána Raka.

„…největší věc v životě, ve všech životech, pro mne a pro 
všechny muže byla žena, je žena a bude žena, dokud hvěz-
dy poplují oblohou a nebesa poplynou ve věčné proměně.“ 

 Jack London
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Fabian Negrin se narodil v roce 1963 v Argentině. 
Ve věku 18 let se přestěhoval do Mexico City, kde 
vystudoval grafickou fakultu na Umělecké univerzi-
tě a navštěvoval magisterské studium v gravírování 
na San Carlos Akademii výtvarných umění.

V Mexico City pracoval jako ilustrátor hlavních 
novin a grafik v různých nakladatelstvích a agen-
turách. Jako karikaturista publikuje v několika tý-
denících, jakými jsou např. El Sol de Mexico a La 
Jornada.

V roce 1989 se Fabian Negrin přestěhoval 
do italského Milána a jeho ilustrace se začaly ob-
jevovat v mnoha novinách a časopisech včetně 
Corriere della Sera, Manifesto, Panorama, Marie Claire, 
Grazia a Linea d‘Ombra. Vytvořil také obrazy ně-
kterých reklamních kampaní pro železnice, italský 
magistrát (Metrebus) a Wagon Lits France. V roce 
1995 získává cenu UNICEF na veletrhu dětských 
knih v Bologni s „In bocca al lupo“. V letech 1999, 
2001 a 2003 byl vybrán do Bienále ilustrací 
v Bratislavě.

Kniha Světlo a stín je propojením nadčasového 
příběhu Jacka Londona a mistrovského díla ilust-
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rátora Fabiana Negrina, v němž se odehrává psy-
chologické drama dvou přátel, kteří spolu bojují 
na život a na smrt.

„Až dnes si uvědomuji, jak prazvláštní to bylo přá-
telství.

Tím prvním byl Lloyd Inwood, vysoký, štíhlý, uhlaze-
ný a nervózní brunet.

Tím druhým byl Paul Tichlorne, vysoký, štíhlý, uhla-
zený a nervózní blondýn.

Až na zbarvení byl jeden kopií toho druhého. Kromě 
barevných rozdílů si však byli podobní jako vejce vejci. 
Oba byli stále nervózní, neustále ve velkém napětí, měli 
výdrž a pořád byli ve vrcholné formě. Toto pozoruhodné 
přátelství vlastně tvořilo trio. Ten třetí byl menší, obt-
loustlý, zavalitý a líný, a ač to přiznávám nerad, byl 
jsem to já. Paul a Lloyd jako by byli stvořeni ke vzá-
jemnému soupeření, já zase k tomu, abych je usmiřoval. 
Všichni tři jsme vyrůstali spolu a já se nezřídka stával 
terčem zuřivých ran, které mínili zasazovat jeden dru-
hému. Věčně spolu soutěžili, snažili se překonat jeden 
druhého, a často se do toho pustili s takovou vervou, 
že jejich úsilí a zápal neznaly hranic.“

kniha Světlo a stín, 
Jack London/Fabian Negrin

Tématem knihy je neviditelnost, rivalita, am-
bice, posunování hranic, souboj a v neposlední 
řadě boj o život. Neviditelnost byla v době Jac-
ka Londona jedním z velkých témat. Lidé věřili, 
že stát se neviditelným, přinese obrovskou výhodu 
tomu, komu se to jako prvnímu podaří.

„Aby člověk mohl zapomínat, musí být duševně zdráv. Ne-
ustále si pamatovat znamená posedlost, pomatenost mysli.“ 

Jack London

Zeptali jsme se autora grafického zpracování 
knihy Fabiana Negrina na několik otázek ke vzni-
ku a tvorbě knihy.

Pane Negrine, co Vás vedlo k tomu vy-
brat si právě dílo Jacka Londona „Světlo 
a stín“ k Vašemu poměrně netradičnímu 
grafickému zpracování?

Oslovila mě, stejně jako mnohé přede mnou, 
kvalita a nadčasovost díla Jacka Londona, která 
ho zpřístupňuje všem. Jak dospělí, tak děti jsou 
zasaženi a osloveni jeho prózou. London je jako 
současný Chaplin, který sdílí podstatu lidství, jež 
nezná hranice mezi generacemi. Samozřejmě, 
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že pracovat na jakékoli jeho 
knize je pro ilustrátora velká 
čest a výhodou oproti ostatním 
méně „univerzálním“ knihám 
je, že ilustrace, které z práce 
vzejdou, budou vždy lepší.

Co Vás vedlo k tomu 
vybrat si právě toto dílo 
ze všech Londonových knih 
a nikoliv jakékoliv jiné, 
více známé?

Tématem příběhu Světlo a stín 
je jak dvojakost, tak přede-
vším neviditelnost. Hledání 
způsobu zrealizování toho, co 
není možné vidět, bylo velkou 
výzvou moderního umění mi-
nulého století. Stačí, vzpome-
neme-li na slavný citát, tuším 
Paula Klee „zviditelnit neviditel-
né“. Téměř na každé stránce 
mého díla jsem se pokoušel, 
aby bylo možno vidět nevi-
ditelnost víc než jedním způ-
sobem. S vydavatelem jsme 
se snažili použít všechny mož-
nosti kartografických stylů vy-
právění tak, aby mezery, díry 
či průsvitné stránky nebyly 
pouhou technickou pomůckou 
(v této souvislosti mne napa-
dá například dílo Benjamina 
Lacombeho), ale naopak, aby 
grafika podtrhla a zviditel-
nila sílu Londonova příběhu 
v jeho nejhlubším možném 
smyslu.

Jak dlouho jste na knize 
pracoval?

Celkově 6 měsíců. První 
3 měsíce jsem odjel na ven-
kov, na chatu, kde jsem se za-
vřel o samotě, odstřihl jsem 
se od světa a pracoval jsem bez 
telefonu a počítače. Nechtěl 

jsem být ničím rušen a plně 
se tak soustředit na práci.

V knize používáte růz-
né techniky zpracování. 
Využíváte dokonce ko-
miksu či výseků, výřezů, 
parciálního laku nebo 
dokonce i různých druhů 
papírů. Inspirovalo Vás 
k této úžasné kombina-
ci grafického zpracování 
nějaké jiné, již existují-
cí dílo, jiný ilustrátor či 
grafik?

Ano, samozřejmě. Na strán-
kách komiksu, který zmiňujete, 
jsem si vypůjčil styl, se kterým 
Andy Warhol přišel už v 50. le-
tech, když ještě nebyl malířem, 
ale vydělával si na živobytí 
jako ilustrátor. Tato technika 
spočívá v nakreslení obráz-
ků na sebe na hodně tenký 
a průhledný papír tak, že do-
stanete v jednu chvíli mnoho 
podobných obrázků, ale ne 
dokonale stejných. Jeden je víc 
definovaný než ostatní, tak aby 
se získal tento charakteristický 
dojem.
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V části, kde se nahý Lloyd stá-
vá neviditelným, jsem se snažil 
přiblížit růžovo-modrému ob-
dobí Pabla Picassa a využít 
techniky výseků, zatímco skvr-
ny na závěrečných stranách 
této sekvence, jsem dělal me-

todou dripping, kterou zná-
me u Paula Jacksona Pollocka 
na jeho obrazech. Nejsem 
úplně fanouškem Pollocka, ale 
v tomto případě se to perfektně 
hodilo pro to, co jsem potřebo-
val vyprávět.

V ostatních případech jsem 
zvolil mnohé z technik, které 
jsem již v průběhu své kariéry 
ilustrátora použil s tím, že vždy 
využiju jen jednu z nich. V pří-
padě této knihy jsem je upotře-
bil všechny najednou v rámci 
jednoho díla. Vyslechl jsem tak 
doporučení své editorky Fausty 
Orecchio a věřím, že se to sku-
tečně vyplatilo.

Text připravila: Anna Brzáková
nakladatelství Dynastie 

www.dynastie.cz
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TEXT A OBRAZ
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VE MĚ, ZE MĚ
V  lese mezi stromy, tvoří se  mlha jako v  naší komunikaci drahý. Podzim mezi námi byl. 
Unášel mne do té mlhy a navracel vše → na ruby.

Játy
Je tady, ten můj tvor 
Játy rozmlátil vše, 
na  co přišel a  nutí 
mě k  prozření . Ale 
mám hlavu v  mlze 
a  uši v  dubovém 
listí .

Všude ticho, jen 
Játy skáče ze stromu 
na  strom → 
neomaleně.
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Stvor
Vychází mezi stromy a jemně vytlačuje noční chlad a mlhu. Běžím ve spacáku 
na kopec ho uvítat. Je to ve mně maličké a chvěje se to. Blíží se ke mně → 
pomalu.
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Mužík
Dýmka míru je, ticho je . Vše je v hloubce, v nedohlednu, všemu je konec 
a na konci světla → bez tunelu.
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Kukani
A Jedni se  smáli , Druzí byli překvapení a Třetí to čekali . Jedni vědí , jak 
to má být, jen ty máš v  krku knedlík bez máku upřímnosti (a  ani špetku 
pravdy). Běžíš slalom a čekáš na zlom.

Kde je ten kritický → brod?
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Text i kresby připravila: Anna Pospíšilová

Meditační
A jsem tam, za vzduchoprázdnem. Jedni se zlobí , Druzí obhajují a Třetí tě 
opouští . Vím, že ti můžu vše říct a stránky popsaný slovem „odpouštím”. Už 
žádný iluzivní sračky na vrcholech světů. Už nejsi mou součástí , zůstává jen 
upřímné „Miluji tě“.

Díky za tu možnost → ti ublížit.



AD REM
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TEXTILE ART OF TODAY:
TRIENÁLE PŘEKRAČUJÍCÍ HRANICE 
SOUČASNÉHO VNÍMÁNÍ TEXTILU
Mezinárodní projekt jedinečný jak svým rozsahem, tak zaměřením – to je „Textile Art of Today“. Jeho hlavní ideou 
je prezentace současné světové textilní a vizuální tvorby ve střední Evropě jako moderní a dynamické disciplíny. Ve 
tříletých cyklech vzniká výstava prezentovaná prostřednictvím pěti reinstalací ve čtyřech evropských státech (Slo-
vensko, Česko, Maďarsko, Polsko). Hlavním organizátorem trienále je občanské sdružení Trienále textilu bez hranic 
a jeho význam podtrhuje také záštita, kterou projektu udělila ministerstva kultury zemí Visegrádské čtyřky (V4). 
V roce 2018 začal premiérou v Bratislavě již pátý ročník této přehlídky textilu. Připomeňme si tedy její historii, ideu 
a výstavu, která se v České republice uskutečnila v Galerii Slováckého muzea v Uherském Hradišti.

H I S T O R I E  A   V I Z E  T R I E N Á L E

Překročit hranice klasického vnímání textilní-
ho umění. Do této jednoduché věty lze shrnout 
celou myšlenku, která provázela přípravu a rea-
lizaci mezinárodního trienále současného texti-

lu. V roce 2006 v Galérii Petra Michala Bohú-
ňa v Liptovském Mikuláši proběhl první ročník 
trienále současného textilu a roli hlavního or-
ganizátora na svá bedra vzal Klub textilních 
výtvarníků ARTTEX. Výzva vystavit textilní 
díla na nové přehlídce mezinárodního rozměru 

Obr.1: Pohled do expozice výstavy Textile Art of Today. 5. mezinárodní trienále textilu, 18. 4. – 23. 6. 2019, 
Uherské Hradiště, Galerie Slováckého muzea. Foto: Galerie Slováckého muzea v Uherském Hradišti.
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vzbudila u tvůrců orientovaných ve své autorské 
tvorbě na textil poměrně velký zájem – přihlásilo 
se sedmdesát výtvarníků z patnácti zemí. Tím-
to si organizátoři potvrdili, že jejich idea padla 
na úrodnou půdu. Vznikla tak tradice a jedinečný 
komunikační prostor pro prezentaci nejen autor-
ských programů nebo experimentů na poli textil-
ního umění, ale také tvorby té nejmladší generace 
studentů.

V době, kdy se začala na Slovensku rodit myš-
lenka pořádat v pravidelných tříletých intervalech 
přehlídky textilu, nepořádalo se zde – a de facto 
ani v České republice – mnoho výstav zaměře-
ných výhradně na toto médium. Na významných 
zahraničních přehlídkách současného umění 
obecně se začal textil pravidelně objevovat až po-
sledních deset, patnáct let zpět.1 Textilní tvorba 
(zvláště tapisérie) s sebou nesla a stále nese nálep-
ku konzervativní disciplíny limitované vlastními 
možnostmi, resp. charakterem a vlastnostmi ma-
teriálu. V současné době se k ní však výtvarníci 
i galerie začínají stále častěji vracet. Nabourat tra-
diční vnímání textilní tvorby jako ryze ženské dis-
ciplíny a dekorativního umění se v České repub-

lice v minulých letech kromě Textile Art of  Today 
pokusily i jiné projekty, resp. výstavy. Například 
v roce 2017 uspořádala, byť spíše skromnou, ale 
povedenou výstavu s názvem Vlákna, klubka, tkani-
ny. Myšlenky jsou tenká vlákna Oblastní galerie Vy-
sočiny v Jihlavě (8. 6. – 20. 8. 2017)2. Na určitou 
rehabilitaci textilního umění se zaměřila i hum-
polecká 8smička, která zahájila v roce 2018 svůj 
provoz výstavou Pocta suknu (19. 4. – 12. 8. 2018)3. 
Uspořádání těchto výstav v Jihlavě a Humpolci 
nebylo náhodné – obě města mají k textilu silný 
vztah skrze slavné textilní továrny, které zde v mi-
nulosti fungovaly.

 Tyto expozice, představující textil v širším 
kontextu tvůrčí činnosti, také upozorňují na to, 
že s tímto materiálem pracují jak umělci, kteří 
ho pokládají za svůj hlavní vyjadřovací prostře-
dek, tak experimentální výtvarníci, jež obvykle 
používají jiné médium. Významně se tím podílí 
na vývoji a zdokonalování nejen textilních tech-
nik a technologií, ale také jeho přerodu do nových 
forem. Experimentuje se s vláknem i s hotovým 
produktem, čímž dochází k prolínání textilního 
umění, případně textilního designu s dalšími vý-

Obr.2: Pohled do expozice výstavy Textile Art of Today. 5. mezinárodní trienále textilu, 18. 4. – 23. 6. 2019, 
Uherské Hradiště, Galerie Slováckého muzea. Foto: Galerie Slováckého muzea v Uherském Hradišti.
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tvarnými obory, médii nebo artefakty. Přestože 
tyto experimenty dokládají, že umělecká textilní 
tvorba žije, vyvíjí se, mění, dokáže zaujmout a má 
co říct, přináší také řadu závažných otázek: „Je to 
ještě textilní umění? Kde je ta hranice? Jaká je vlastně defi-
nice textilního umění?“

Na tyto a další otázky hledají odpovědi jak uměl-
ci, tak teoretici, což v rámci projektu Textile Art of  
Today dokládají pravidelně konané výstavy, nebo 
také konference, přednášky, workshopy a diskuze. 
Nezbytná je v tomto ohledu rovněž pravidelnost 
přehlídek, mezinárodní dialog a především peč-
livý a současně kritický výběr děl pro výstavu. 
Díky navázaným partnerstvím a finanční podpo-
ře z různých dotačních programů, se to organi-
zátorům Textile Art of  Today daří již více než deset 
let. Dalšími ročníky, jež úspěšně proběhly v le-
tech 2009, 2012 a 2015, trienále textilu postupně 
upevnilo svou pozici a zvýšila se také jeho prestiž. 
V roce 2018 proběhl zatím poslední – pátý roč-
ník soustředěný na propojování textilního umění 
a moderních technologií.4

K O N C E P C E  T E X T I L E  A R T  O F  T O D A Y

Textile Art of  Today není jen název výstavy, kterou 
každé trienále vrcholí, ale i projektu, který zahrnuje 
také další aktivity. Patří mezi ně tvořivé workshopy, 
na nichž se potkávají umělci z řady zemí, edukační 
aktivity v oblasti vzdělávání studentů uměleckých 
škol a také podněcování zájmu o textilní výtvarnou 
tvorbu mezi odbornou i laickou veřejností – výtvar-
níky, teoretiky, studenty, vyučujícími nebo také laiky 
tvořícími „jen“ pro radost. Přirozenou cestou tím 
dochází k větší informovanosti o profesionální tex-
tilní umělecké tvorbě a k její popularizaci, prolínání 
rozličných národních kultur, svobodnému setkává-
ní a tvoření umělců z různých zemí a odlišného 
prostředí.

Jednotlivé ročníky trienále se řídí veřejně vyhlá-
šenými podmínkami účasti. Slovo „podmínky“ pů-
sobí v uměleckém prostředí podobně jako muleta 
(rudá plachta pozn. redakce) v rukou torera na býka 
během koridy. Z hlediska organizace přehlídky 
na vysoké úrovni však představují nutnost. Do pá-
tého ročníku se tak mohli přihlásit jen profesionální 
umělci a studenti středních škol. Na výstavu mohl 

každý z nich přihlásit textilní díla, stejně jako díla 
překračující hranice uměleckého textilu. Podle zku-
šeností organizátorů přihlašují umělci na přehlídku 
díla, která vytvořili speciálně pro tuto akci, proto 
ještě než skončí jeden ročník, už vyhlašují ročník 
další, aby měli zájemci dostatek času na přípravu 
a realizaci. Stanovují také maximální možný počet 
přihlášených děl, dobu jejich vzniku, rozměry, a do-
konce i váhový limit. Jednalo se tedy o požadavky 
volené tak, aby autory se zájmem o účast omezily 
co možná nejméně. Disponujeme-li alespoň něja-
kou krátkou kurátorskou zkušeností, je nám hned 
jasné, že předně reagují na instalační možnosti jed-
notlivých institucí – tedy na charakter výstavních 
prostor, ve kterých postupně proběhnou jednotlivé 
reinstalace výstavy.

Odbornou úroveň trienále zajišťuje odborná 
porota a komise kurátorů, jejichž členové rozho-
dují jak o výběru exponátů pro výstavu, tak sou-
časně udělují řadu ocenění.5 K těm hlavním patří: 
Grand Prix Boženy Augustínové (1939 – 2005)6 
za nejlepší dílo; Excellent Award za výjimečné 
dílo; cena za překročení hranic v oblasti textilní 
tvorby a cena za nejlepší studentské dílo s přihléd-
nutím k jeho inovativnosti. Další ceny udělují ga-
lerie nebo kulturní instituce podílející se na pro-
jektu. V letech 2018 – 2020 bylo a bude to nejlepší 
ze současné textilní tvorby, včetně děl oceněných 
výtvarníků, prezentováno pěti reinstalacemi 
výstavy v následujících institucích: Danubiana 
Meulensteen Art Museum (Bratislava – Čuňovo, 
Slovensko, 8. 9. – 11. 11. 2018), Tatranská galéria 
v Poprade (Slovensko, 1. 2. – 14. 3. 2019), Slovácké 
muzeum v Uherském Hradišti (Česká republika, 
18. 4. 2019 – 23. 6. 2019), Pesti Vigadó Gallery Bu-
dapest (Maďarsko, 22. 8. 2019 – 22. 9. 2019), Mu-
zeum Historyczne w Bielsku-Białej (Polsko, 
15. 11. 2019 – 31. 12. 2019).

P Ř E H L Í D K A  T E X T I L U  V   U H E R S K É M 
H R A D I Š T I

Jedinou zastávku výstavy Textile Art of  Today v Čes-
ké republice představovala Galerie Slováckého 
muzea v Uherském Hradišti. Na dobu zhruba 
dvou měsíců zaplnilo přízemí a první patro bývalé 
vojenské zbrojnice z 18. století 121 dvojrozměr-
ných i trojrozměrných textilních děl. Kurátorkou 
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české edice výstavy byla historička umění a ku-
rátorka Marie Martykánová. Jednalo se již o její 
třetí zkušenost s tímto projektem, neboť Slovácké 
muzeum se do něj zapojilo jako partner již před 
šesti lety. S každým dalším ročníkem ji překvapuje 
především zvyšující se zájem výtvarníků účastnit 
se této akce a stále větší svoboda tvorby, která 
se projevuje v nejrůznějších kombinacích médií 
i materiálů v nedávné minulosti u nás ještě ne-
myslitelných.

Oba prostory, jak přízemí, tak první patro, kurá-
torka musela plně využít, aby do nich co nejlogič-
těji a nejcitlivěji umístila všechny exponáty. Jak už 
to u historických budov, které nevznikly primárně 
pro výstavní účely, bývá, neobejde se to bez pro-
blémů a čas od času musí přijít nějaký kompro-
mis. Jako určitý kompromis vnímám především 
instalaci na jednotlivé strany sloupů dělící prostor 
přízemí. Sice se tím šetří místo, nicméně expo-
náty menších rozměrů se pak čas od času ocitají 
v trochu bizarních kompozicích zkreslujících ne-
gativním způsobem jejich vnímání (např. Anton 
Veenstra, DUO 1, DUO 2, DUO 3).

V přízemí pod barokními klenbami skvěle vy-
nikly především rozměrnější volně stojící objek-
ty plných objemů. Patří mezi ně instalace Totemy 
Michela Gautiera (Kanada) představující básnic-
kou a metaforickou tapisérii, která vyzývá člově-
ka ke změně jeho vztahu k životnímu prostředí 
nebo Šaty z červených špendlíků Wolfganga Horna 
(Německo), vytvořené z plastových visaček, jež 
obvykle z oděvů odstraňujeme. Takumi Ushio 
(Japonsko, Excellent Award 2018) pro trienále 
vytvořil Skrýše – mohutné textilní „kokony“ v po-
době oděvů, o kterých je přesvědčen, že se v nich 
lidé ukrývají nejen před přírodními podmínkami, 
ale také před společností. Závěr místnosti patřil 
instalaci Rosanny Rios (Venezuela), za kterou ob-
držela studentskou cenu. Druhý pohřeb metaforicky 
zachycuje stejnojmenný rituál komunity Wayuu, 
odehrávající se sedm let po smrti člena rodiny. Bě-
hem tohoto rituálu má žena za úkol očistit kosti 
zesnulého, vložit je do visutého lůžka, které se má 
nakonec přenést na místo druhého pohřbu.

Mimořádným plusem expozice prvního patra 
byl otevřený hlavní prostor s mohutným trámo-
vým stropem. Plocha místnosti, citlivě rozčleněna 

Obr.3: Pohled do expozice výstavy Textile Art of Today. 5. mezinárodní trienále textilu, 18. 4. – 23. 6. 2019, 
Uherské Hradiště, Galerie Slováckého muzea. Foto: Galerie Slováckého muzea v Uherském Hradišti.
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Poznámky

1 Toho si všímá například Michal Novotný v recenzi hlavní 
přehlídky Viva Arte Viva bienále v Benátkách (2017). – 
Michal Novotný, Vyleštěná autenticita, Artalk, recenze 
výstavy, https:// artalk.cz/2017/08/09/vylestena-auten-
ticita/#_ftn2, vyhledáno 17. 7. 2019.

2 Markéta Vinglerová, Měkké umění současnosti, Artalk, 
recenze výstavy, https:// artalk.cz/2017/08/11/kdo-je-
-dnes-textilni-vytvarnik/, vyhledáno 17. 7. 2019

3 K tomu podrobněji Jana Macháčková, Humpolecká 
8smička zahájila poctou suknu, in: S. A. M., 5/04 2018, 
s. 39 – 49. – Pocta suknu v Humpolci, Artalk, foto report, 
https:// artalk.cz/2018/05/13/122287//

4 Podrobnější informace jsou dostupné na oficiálních 
stránkách projektu: www.textileartoftoday.com, 
vyhledáno 17. 7. 2019.

5 Textile Art of Today V., 2018, členové poroty: Andrej 
Augustín (SK), Jozef Bajus (SK), Vlastimil Havlík (CZ), 
Vincent Polakovič (SK), Iwona Purzycka (PL); kurátorská 
komise: Andrej Augustín (SK), Martin Augustín (SK), 
Anna Ondrušeková (SK), Júlia Sabová (SK), Marie 
Martykánová (CZ), Erzsébet Katona Szabó (HU), Márta 
Simonffy (HU), Iwona Koźbiał-Grzegorzek (PL), Ria 
Treppo (AT).

6 Božena Augustínová-Rochovanská (1939 – 2005), 
všestranná umělkyně, která se dlouhodobě věnovala 
také monumentální tvorbě netkaných textilií. Hlavní 
cena udělovaná v rámci Textile Art of Today představuje 
hold jejímu uměleckému odkazu v textilu. – Více zde: 
http:// textileartoftoday.com/sk/bozena-augustinova/, 
vyhledáno 17. 7. 2019.

7 Podrobný přehled vystavených exponátů viz katalog 
výstavy: Martin Augustín – Andrej Augustín (edd.), 
Textile Art of Today V., 2018.

pomocí několika panelů, nabízela řadu zajíma-
vých pohledů a průhledů. Jako dominanta prosto-
ru visely ze stropu Hadrové tváře umělkyně Yoon Ji 
Seon (Jižní Korea, Excellent Award 2018) předsta-
vující její autoportréty, ve kterých zpochybňovala 
fixní ideu fixního ega. Myšlenkové bubliny Sui Park 
(USA, Excellent Award 2018) se zase snažila za-
chytit a zviditelnit dynamickou povahu myšlenek. 
Protože pro autorku nejsou myšlenky pravidelné 
ani uniformní, pracuje v organických tvarech, jež 
modeluje z průmyslově vyráběných plastových 
spojovacích prvků. Hlavní cenu Boženy Augustí-
nové získala Marian Bijlenga (Holandsko), která 
se na přehlídce představila dílem Vzorové body vel-
ké. Jelikož se jedná o práci 9 m dlouhou, nebylo ji 
možné v Galerii Slováckého muzea vystavit, proto 
ji zde připomněly jen fotografie. Porotu nadchlo, 
jak umělkyně pracuje s body, čárami a obrysy, 
jejich rytmickými pohyby, ale i s prázdným pro-
storem, který ohraničují. Místo toho, aby autorka 
kreslila na papír, kreslí v prostoru a to nejrůznější-
mi poddajnými vlákny.

Závěrečná část výstavy se nacházela v druhé, 
menší místnosti prvního patra. Podstatnou část 
její plochy – 3 m2, zde zaujímala instalace Evropa 
utvářená 28 páry bot. Daniel Szalai (Slovensko) 
vnímá tyto páry bot jako symboly 28 států Evropy, 
které se jednotlivě i společně brodí a utápí v růz-
ných ideách, rozhodnutích a činech. Nehodnotí, 
zda jsou dobré či špatné, spíše vybízí k zamyšlení 
nad tímto tématem. Z výstavy Textile Art of  Today7 
tak návštěvník odcházel ve vlastní obnošené obuvi 
a hlavou mu jistě běžely různé myšlenky.

Pátý ročník přehlídky současného textilu opět 
potvrdil, že se jedná o akci kvalitní a důležitou pro 
umělce, teoretiky i nadšence pro textil. Podpora 
kreativity ve vzájemném dialogu, setkávání náro-
dů a osobností z celého světa na různých místech 
střední Evropy, posouvání a překračování mož-
ností textilní tvorby či její konfrontace s jinými 
médii – to je jen několik z mnoha důvodů, pro něž 
dle mého názoru stojí za to v pořádání trienále 
pokračovat.

Text připravila: Jana Macháčková
historička umění a kurátorka
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PLACESTORE:
„DĚLÁME DESIGN DOSTUPNĚJŠÍ“
Nevšední projekt, který vznikl v Brně, v sobě pojí lásku k designu a férový obchod. Za konceptem se skrývají Eva 
Bergová a Kateřina Helanová –ženy, které se rozhodly udělat výrobky českých a slovenských řemeslníků a designérů 
cenově dostupnější.

Dnes najdeme prodejny PlaceStore v Brně, 
Uherském Hradišti, Zlíně, Praze a Bratislavě. 
Nově otevřená prodejna se nachází i v Olomouci 
a do konce roku plánují zakladatelky otevřít pro-
dejnu v Plzni.

Jak to vlastně celé funguje?

„Jsme sdílené místo pro autory nejen české 
a slovenské designové tvorby. Učíme veřejnost, 
že DESIGN může byt příjemný a dostupný všem. 

Provozovny soustředíme do center dění ve měs-
tech, ve kterých autorská tvorba chybí, nebo je 
zastoupena způsobem, který není dostupný pro 
všechny.“

Způsob, jakým dělají produkty jednotlivých au-
torů dostupnější, je jednoduchý.

„PlaceStore poskytuje prodejní místa výrob-
cům, kteří si mohou pronajmout police nebo 
celý regál. Nejsme tak přímo závislí na denních 
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tržbách. Zboží nenavyšujeme 
o naši provizi, prodejce si urču-
je konečné ceny a celý výdělek 
z prodaného zboží jde přímo 
tvůrci. Pro koncového zákazní-
ka to znamená, že kupuje zboží 
za nejlepší ceny.“

Cílem zakladatelek je naučit 
lidi nakupovat svobodné výrob-
ky, které jsou vyrobené místními 
tvůrci a fair trade. Navíc díky 
tomu má zákazník jistotu, že ku-
puje originální šperky, doplňky, 
papírenské zajímavosti, autor-
skou módu, kabelky, kosmetiku, 
ale například i čokoládu, či jiné 
předměty řemeslné, umělecké 
a designové produkce.

Jak může být takový kon-
cept udržitelný?

„Úspěch PlaceStore stojí na pev-
ných základech, skvělém týmu 
lidí, profesionálním způsobu 

vedení skladového hospodářství, 
do detailu dotaženého způso-
bu vyúčtování a silném marke-
tingu.“

Kromě prodeje ve svých po-
bočkách organizují i vernisáže, 
tvořivé dílny a příležitostně také 
trhy. Zákazníci tak mají mož-
nost setkat se přímo s výrobci. 
Jejich koncept má úspěch nejen 

mezi prodejci, o které nemají 
nouzi, ale také zákazníky, kteří 
se k nim rádi vracejí.

Text připravila: Lenka Peterková
Ze slovenštiny přeložila: Tereza

Holoubková
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OLOMOUCKÉ NEZÁVISLÉ 
KURÁTORSTVÍ 2000–2018 
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MÔŽEME BYŤ OBYČAJNÍ A MÔŽEME LEN ROBIŤ VECI, 
KTORÉ NÁS BAVIA

7/5
2019




	STUDIE
	Malé Galago:
Československá architektura v Užhorodě
	Tereza Holoubková


	ROZHOVOR
	Stanislava Losová:
Tvorím s láskou
	Lenka Peterková


	PORTRÉT/PROFIL
	Fabian Negrin:
Ilustrace knihy Světlo a stín
	Anna Brzáková


	TEXT A OBRAZ
	Ve mě, ze mě
	Anna Pospíšilová


	AD REM
	Textile Art of Today:
Trienále překračující hranice současného vnímání textilu
	Jana Macháčková

	PlaceStore
	Lenka Peterková



